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Protokół Nr  XVII/08 
 XVII  sesji Sejmiku Województwa Świętokrzyskiego, 

która odbyła się  w dniu 4 września 2008 r. w godz. od 9.00 do 13.00. 
w Wojewódzkim Domu Kultury w Kielcach. 

 
Sesji przewodniczył Pan Tadeusz Kowalczyk – Przewodniczący Sejmiku 
Województwa Świętokrzyskiego. 
 
Cześć robocza sesji odbyła się według następującego porządku obrad: 
 
1. Otwarcie     obrad    części   roboczej   XVII   sesji    Sejmiku   Województwa  
Świętokrzyskiego. 
2. Stwierdzenie kworum. 
3. Wybór sekretarzy obrad. 
4. Przyjęcie porządku obrad. 
5. Przyjęcie protokołu XVI sesji Sejmiku Województwa Świętokrzyskiego. 
6. Zgłoszenie interpelacji. 
7. Informacja       Marszałka      Województwa     z      działalności  Zarządu   
Województwa Świętokrzyskiego  w okresie pomiędzy sesjami. 
8. Informacja     Przewodniczącego       i        Wiceprzewodniczących   Sejmiku   
działaniach podejmowanych  w okresie pomiędzy sesjami. 
9. Rozpatrzenie      projektów      uchwał      w       sprawie  zmian  w  budżecie   
województwa na 2008r. 
a) wystąpienie Marszałka Województwa 
b) stanowisko Komisji Budżetu i Finansów 
c) dyskusja  
d) głosowanie uchwał. 
10. Rozpatrzenie       projektu      uchwały     w      sprawie     podpisania   Listu  
    Intencyjnego   o  współpracy  Województwa Świętokrzyskiego i Komitatu  
Komárom -  Esztergom  (Republika Węgierska). 
a) wystąpienie Członka Zarządu - Lecha Janiszewskiego 
b) stanowisko Komisji Strategii Rozwoju, Promocji i Współpracy z Zagranicą  
c) dyskusja  
d) głosowanie uchwały. 
11. Rozpatrzenie projektu uchwały w sprawie przyjęcia stanowiska w sprawie 
sytuacji na rynku owoców w województwie świętokrzyskim. 
a) wystąpienie Pana Józefa Kwietnia - Przewodniczącego Komisji Rolnictwa,     
Gospodarki Wodnej i Ochrony Środowiska. 
b) dyskusja  
c) głosowanie uchwały. 
12. Zamknięcie   obrad  części roboczej XVII  sesji Sejmiku Województwa 
Świętokrzyskiego. 
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Ad 1.  
Przewodniczący obrad otworzył obrady części roboczej XVII sesji Sejmiku 
Województwa Świętokrzyskiego. Powitał radnych i uczestniczących w tej 
części obrad dyrektorów Urzędu Marszałkowskiego. 
 
Ad 2.  
Przewodniczący obrad  stwierdził, iż w obradach sesji uczestniczy 26 radnych, 
co oznacza, że obrady Sejmiku są prawomocne. Lista obecności stanowi 
załącznik nr 1 do protokołu. 
 
Ad 3. 
Na sekretarzy obrad Sejmik wybrał radnych Józefa Grabowskiego i  Józefa 
Kwietnia. 
 
Ad 4.  
Radni otrzymali zaproszenie na sesję wraz z porządkiem obrad sesji części 
roboczej oraz programem części uroczystej sesji (załączniki nr 1 i 2 do 
protokołu). 
 
Przewodniczący obrad zapytał, czy są uwagi do porządku obrad części 
roboczej sesji? 
 
Pan Józef Kwiecień – Przewodniczący Komisji Rolnictwa, Gospodarki 
Wodnej i Ochrony Środowiska  poinformował, iż na skutek bardzo trudnej  
sytuacji na rynku  owoców i warzyw, Komisja Rolnictwa, Gospodarki Wodnej 
i Ochrony Środowiska widzi koniczność przyjęcia stanowiska w tej sprawie 
przez Sejmik. Sytuacja dotyczy głównie regionu sandomierskiego, ale nie tylko. 
Jest to zjawisko niespotykane od lat, ceny jabłek dochodzą do 10 gr za kilogram 
skupowanych jabłek. Podobna sytuacja dotyczyła skupu wiśni. Zaproponował 
poparcie stanowiska przygotowanego przez Komisję. Wyjaśnił, iż radni 
otrzymali projekt uchwały w sprawie sytuacji na rynku owoców miękkich 
w województwie świętokrzyskim na piśmie przed sesją. Członkowie Komisji 
zdają sobie sprawę, że możliwości oddziaływania Sejmiku w tym zakresie są 
ograniczone niemniej żywią nadzieję, że stanowisko poparte uchwałą Sejmiku 
zmusi do myślenia, do rozwiązania tego ważnego problemu. Zawnioskował 
o wprowadzenie do porządku obrad sesji punktu dotyczącego rozpatrzenia 
wymienionego projektu uchwały. 
 
Innych wniosków nie zgłoszono. 
 
Przewodniczący obrad poddał pod głosowanie wniosek zgłoszony przez Pana 
Przewodniczącego Józefa Kwietnia.  
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Zapytał, kto z radnych opowiada się za rozszerzeniem porządku obrad sesji 
zgodnie z zaprezentowanym wnioskiem, kto jest przeciwny, kto wstrzymał się 
od głosowania? 
Wniosek został przyjęty przez Sejmik jednogłośnie. 
 
Przewodniczący obrad zaproponował, aby wprowadzona tematyka została 
omówiona w punkcie 11. (pozostałe punkty otrzymują kolejną numerację). 
Poddał pod głosowanie porządek obrad uwzględniający przyjętą poprawkę, 
który został jednogłośnie przyjęty przez Sejmik. 
 
Ad 5.  
Protokół XVI sesji Sejmiku został przyjęty przez Sejmik bez uwag. 
 
Ad 6.  
Radny Józef  Grabowski zgłosił interpelacje: 
1. w sprawie tragicznej sytuacji na wsi polskiej wynikającej z nieopłacalności 
produkcji sadowniczej i rolniczej oraz podjęcia stosownych działań w celu jej 
poprawy oraz możliwego zmniejszenia strat poniesionych w 2008 r.  (treść 
interpelacji wraz z odpowiedzią na piśmie stanowi załącznik nr 3), 
2. w sprawie pomocy w wykonaniu drogi z nawierzchnią asfaltową łączącej 
wieś Szymanówka z Ożarowem (treść interpelacji wraz z odpowiedzią na piśmie 
stanowi załącznik nr 4), 
3. w sprawie pomocy finansowej dla OSP w Tarłowie - powiat Opatów na 
dokończenie remontu Remizy oraz zakup samochodu strażackiego (treść 
interpelacji wraz z odpowiedzią na piśmie stanowi załącznik nr 5).  
 
Ad 7.  
Informacja   Marszałka Województwa  z  działalności Zarządu  Województwa 
Świętokrzyskiego  w okresie pomiędzy sesjami została  przyjęta przez Sejmik 
bez uwag (załącznik nr 6). 
 
Ad 8.  
Informacja     Przewodniczącego     i    Wiceprzewodniczących   Sejmiku 
o  działaniach podejmowanych  w okresie pomiędzy sesjami została przyjęta 
przez Sejmik bez uwag (załącznik nr 7). 
 
Ad 9.  
Radni otrzymali 9 projektów uchwał dotyczących zmian w budżecie 
województwa oraz projekt uchwały w sprawie zmiany uchwały Nr XII/214/08 
Sejmiku z dnia 4 lutego 2008r. w sprawie uchwalenia budżetu województwa na 
2008r. (załączniki nr  8,9,10,11,12,13,14, 15,16,17). 
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Przewodniczący obrad udzielił głosu Panu Adamowi Jarubasowi - 
Marszałkowi Województwa, który przedstawił niżej wymienione projekty 
uchwał: 
 
1.projekt uchwały Sejmiku w sprawie zmian w budżecie województwa, 
polegających na zwiększeniu planu dochodów budżetu województwa na 2008r. 
o łączną kwotę  9.857.094,73 zł., stanowiącą środki z budżetu Unii Europejskiej 
na zwrot pożyczki na prefinansowanie działań w ramach Zintegrowanego 
Programu Operacyjnego Rozwoju Regionalnego z przeznaczeniem na 
realizację:  Priorytetu I, Działanie 1.1  „Modernizacja i rozbudowa regionalnego 
układu transportowego”, Priorytetu I, Działanie 1.5 „Infrastruktura 
społeczeństwa informacyjnego”, Priorytetu II: Działanie 2.1 „Rozwój 
umiejętności powiązany z potrzebami regionalnego rynku pracy i możliwości 
kształcenia ustawicznego w regionie”, Działanie 2.3 „Reorientacja zawodowa osób 
odchodzących z rolnictwa”, Priorytetu II Działanie 2.2 „Wyrównywanie szans 
edukacyjnych poprzez programy stypendialne”, Priorytetu II Działanie 2.5 
„Promocja przedsiębiorczości” Działanie 2.6„Regionalne Strategie Innowacyjne 
i transfer wiedzy”, 
 
2.projekt uchwały Sejmiku w sprawie zmian w budżecie województwa, 
polegających na dokonaniu przesunięć w planie wydatków budżetu 
województwa na 2008 rok na kwotę 254,09 zł między działami: 750 – 
Administracja publiczna (zmniejszenie) 150 – Przetwórstwo przemysłowe 
(zwiększenie)  w związku ze zwrotem dotacji wraz z odsetkami wykorzystanych 
niezgodnie z przeznaczeniem lub pobranych w nadmiernej wysokości 
związanych z realizacją  Działania 2.6  ZPORR oraz zwiększeniu planu 
wydatków na programy realizowane ze środków pochodzących z budżetu Unii 
Europejskiej o kwotę 36,84 zł. 
 
3.projekt uchwały Sejmiku w sprawie zmian w budżecie województwa na 
2008r., polegających  na przesunięciu między paragrafami w ramach działu 750 
– Administracja publiczna i rozdziału 75095 – Pozostała działalność na kwotę 
80.000 zł., z  przeznaczeniem na wypłatę wynagrodzeń dla pracowników 
zatrudnionych w Świętokrzyskim Biurze Rozwoju Regionalnego w Kielcach. 
 
4.projekt uchwały Sejmiku w sprawie zmian w budżecie województwa,  
polegających na zwiększeniu planu dochodów i wydatków budżetu 
województwa na 2008 rok w dziale 801 – Oświata i wychowanie o kwotę 
108.619 zł., pochodzącą z dochodów uzyskiwanych przez Świętokrzyskie 
Centrum Doskonalenia Nauczycieli w Kielcach, z  przeznaczeniem na 
funkcjonowanie tej jednostki. 
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5. projekt uchwały  w sprawie zmian w budżecie województwa, polegających na 
zwiększeniu planu dochodów i wydatków budżetu województwa na 2008r. 
w dziale 801 – Oświata i wychowanie o kwotę 110.525 zł, pochodzącą 
z dochodów uzyskiwanych przez Świętokrzyskie Centrum Doskonalenia 
Nauczycieli w Kielcach z przeznaczeniem na funkcjonowanie tej jednostki. 
 
6.projekt uchwały w sprawie zmian w budżecie województwa, polegających na 
zwiększeniu planu dochodów i wydatków budżetu województwa na 2008r. w 
dziale 801 – Oświata i wychowanie o kwotę 32.219,64, stanowiącą środki 
otrzymane w ramach Wspólnotowego Programu „Młodzież w działaniu” Akcja 
2 – Wolontariat Europejski z przeznaczeniem dla Świętokrzyskiego Centrum 
Doskonalenia Nauczycieli na wydatki związane z utrzymaniem wolontariusza – 
cudzoziemca. 
 
7.projekt uchwały Sejmiku w sprawie zmian w budżecie województwa, 
polegających na zwiększeniu planu dochodów i wydatków budżetu 
województwa na 2008r. w dziale 801 – Oświata i wychowanie o kwotę 
3.992,93 zł., pochodzącą ze środków otrzymanych z Fundacji Rozwoju Systemu 
Edukacji – Narodowej Agencji Programu „Uczenie się przez całe życie”, 
z przeznaczeniem dla Świętokrzyskiego Centrum Doskonalenia Nauczycieli 
w Kielcach, na dofinansowanie realizacji wizyt studyjnych dla dyrektorów szkół 
i placówek oświatowych.  
 
8.projekt uchwały w sprawie zmiany uchwały Nr XII/214/08 Sejmiku 
Województwa Świętokrzyskiego z dnia 4 lutego 2008r. w sprawie uchwalenia 
budżetu województwa na 2008r., w związku z uzyskaniem wyższych od 
zaplanowanych wpływów własnych Funduszu Ochrony Gruntów Rolnych. 
 
9.projekt uchwały w sprawie zmian w budżecie województwa na 2008r. 
polegających na zwiększeniu planu wydatków budżetu w dziale 010 – 
Rolnictwo i łowiectwo o kwotę 250.000 zł z przeznaczeniem na bieżące 
funkcjonowanie Biura Programu Rozwoju Obszarów Wiejskich 
w Świętokrzyskim Biurze Rozwoju Regionalnego w Kielcach i pokryciu 
zwiększonej kwoty z przychodów pochodzących z wolnych środków z lat 
ubiegłych. 
 
10. projekt uchwały w sprawie zmian w budżecie województwa na 2008r., 
polegających na przesunięciu miedzy paragrafami w ramach działu 010 – 
Rolnictwo i łowiectwo i rozdziału 01041 – Program Rozwoju Obszarów 
Wiejskich 2007-2013 na kwotę 29.000 zł z przeznaczeniem na funkcjonowanie 
Biura PROW w Świętokrzyskim Biurze Rozwoju Regionalnego w Kielcach 
oraz zwiększeniu planu wydatków na programy realizowane ze środków 
pochodzących z budżetu Unii Europejskiej o kwotę 28.300 zł. 
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Przewodniczący obrad udzielił głosu Panu Wojciechowi Borzęckiemu – 
Przewodniczącemu Komisji Budżetu i Finansów, który poinformował 
o pozytywnym zaopiniowaniu projektów uchwał przez Komisję. Opinie od Nr 
143/08 do nr 152/08 stanowią załączniki nr 18 a,b,c,d,e,f,g,h,i, j. 
 
Przewodniczący obrad poddał pod głosowanie projekty uchwał. 
 
1.Zapytał, kto z radnych opowiada się za podjęciem uchwały  w sprawie zmian 
w budżecie województwa na 2008r., polegających na zwiększeniu planu 
dochodów budżetu o kwotę  9.857.094,73 zł, kto jest przeciwny, kto wstrzymał 
się od głosowania? 
Uchwała Nr XVII/305/08 ww. sprawie została podjęta przez Sejmik 
jednogłośnie i stanowi załącznik nr 19. 
 
2. Zapytał, kto z radnych opowiada się za podjęciem uchwały w sprawie zmian 
w budżecie województwa na 2008r.  o kwotę 254,09 zł, kto jest przeciwny, kto 
wstrzymał się od głosowania? 
Uchwała Nr XVII/306/08 ww. sprawie została podjęta przez Sejmik 
jednogłośnie i stanowi załącznik nr 20. 
 
3. Zapytał, kto z radnych opowiada się za podjęciem uchwały w sprawie zmian 
w budżecie województwa na 2008r. o kwotę 80.000 zł., kto jest przeciwny, kto 
wstrzymał się od głosowania? 
Uchwała Nr XVII/307/08 ww. sprawie została podjęta przez Sejmik 
jednogłośnie i stanowi załącznik nr 21. 
 
4. Zapytał, kto z radnych opowiada się za podjęciem  uchwały w sprawie zmian 
w budżecie województwa na 2008r. o kwotę 108.619 zł, kto jest przeciwny, kto 
wstrzymał się od głosowania? 
Uchwała Nr XVII/308/08 ww. sprawie została podjęta przez Sejmik 
jednogłośnie i stanowi załącznik nr 22. 
 
5. Zapytał, kto z radnych opowiada się za podjęciem uchwały w sprawie zmian 
w budżecie województwa na 2008 r., polegających na zwiększeniu planu 
dochodów i wydatków o kwotę 110.525 zł, kto jest przeciwny, kto wstrzymał 
się od głosowania? 
Uchwała Nr XVII/309/08 ww. sprawie została podjęta przez Sejmik 
jednogłośnie i stanowi załącznik nr 23. 
 
6.Zapytał, kto z radnych opowiada się za podjęciem uchwały w sprawie zmian 
w budżecie województwa na 2008r. o kwotę 32.219,64, kto jest przeciwny, kto 
wstrzymał się od głosowania? 
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Uchwała Nr XVII/310/08 ww. sprawie została podjęta przez Sejmik 
jednogłośnie i stanowi załącznik nr 24. 
 
7.Zapytał, kto z radnych opowiada się za podjęciem uchwały w sprawie zmian 
w budżecie województwa na 2008r., polegających na zwiększeniu planu 
dochodów i wydatków o kwotę 3.992,93 zł, kto jest przeciwny, kto wstrzymał 
się od głosowania? 
Uchwała Nr XVII/311/08 ww. sprawie została podjęta przez Sejmik 
jednogłośnie i stanowi załącznik nr 25. 
 
8.Zapytał, kto z radnych opowiada się za podjęciem uchwały w sprawie zmiany 
uchwały Nr XII/214/08 Sejmiku Województwa Świętokrzyskiego z dnia 
4 lutego 2008r. w sprawie uchwalenia budżetu województwa na 2008r., kto jest 
przeciwny, kto wstrzymał się od głosowania? 
Uchwała Nr XVII/312/08 ww. sprawie została podjęta przez Sejmik 
jednogłośnie i stanowi załącznik nr 26. 
 
9.Zapytał, kto z radnych opowiada się za podjęciem uchwały w sprawie zmian 
w budżecie województwa na 2008r. o kwotę 250.000 zł, kto jest przeciwny, kto 
wstrzymał się od głosowania? 
Uchwała Nr XVII/313/08 ww. sprawie została podjęta przez Sejmik 
jednogłośnie i stanowi załącznik nr 27. 
 
10.Zapytał, kto z radnych opowiada się za podjęciem uchwały w sprawie zmian 
w budżecie województwa na 2008r.  o kwotę 29.000 zł, kto jest przeciwny, kto 
wstrzymał się od głosowania? 
Uchwała Nr XVII/314/08 ww. sprawie została podjęta przez Sejmik 
jednogłośnie i stanowi załącznik nr 28. 
 
Ad 10.  
Radni otrzymali    projekt    uchwały    w     sprawie     podpisania   Listu 
Intencyjnego   o  współpracy  Województwa Świętokrzyskiego i Komitatu     
Komárom -  Esztergom  (Republika Węgierska) - załącznik nr 29. 
 
Przewodniczący obrad udzielił głosu Panu Lechowi Janiszewskiemu - 
Członkowi Zarządu Województwa, który przedstawił projekt uchwały 
wraz z uzasadnieniem. 
 
Przewodniczący obrad udzielił głosu radnemu Grigorowi Szaginianowi -  
członkowi Komisji Strategii Rozwoju, Promocji i Współpracy z  Zagranicą 
który poinformował o pozytywnym zaopiniowaniu projektu uchwały przez 
Komisję. Opinia Nr 37/08 stanowi załącznik nr 30 do protokołu. 
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Przewodniczący obrad poinformował, iż w aktach sesji znajduje się kserokopia 
pisma z Ministerstwa Spraw Zagranicznych, w której Podsekretarz Stanu Pani 
Grażyna Bernatowicz wyraża zgodę na podpisanie Listu intencyjnego 
załączonego do projektu uchwały (załącznik nr 31).  
 
Głosów w dyskusji nie było. 
 
Przewodniczący obrad poddał pod głosowanie projekt uchwały. 
 
Zapytał, kto  z radnych opowiada się z podjęciem uchwały w sprawie     
podpisania Listu Intencyjnego o współpracy Województwa Świętokrzyskiego 
i Komitatu  Komárom -  Esztergom  (Republika Węgierska), kto jest przeciwny, 
kto wstrzymał sie od głosowania? 
 
Uchwała Nr XVII/315/08 ww. sprawie została podjęta przez Sejmik 
jednogłośnie i stanowi załącznik nr 32. 
 
Ad 11.  
Radni otrzymali projekt uchwały w sprawie przyjęcia stanowiska w sprawie 
sytuacji na rynku owoców w województwie świętokrzyskim (załącznik nr 33). 
 
Przewodniczący obrad udzielił głosu Panu  Józefowi Kwietniowi - 
Przewodniczącemu Komisji Rolnictwa, Gospodarki Wodnej i Ochrony 
Środowiska, który podziękował za wprowadzenie omawianej tematyki do 
porządku obrad sesji. Odczytał stanowisko Komisji w sprawie sytuacji na rynku 
owoców miękkich z dnia 4 września 2008r. (załącznik nr 34).  
Uzupełnił, iż przedstawione propozycje do końca nie rozwiązują problemu. 
Wyraził przekonanie, że  Zarząd Województwa wspólnie z podmiotami 
uczestniczącymi w posiedzeniu Komisji w dniu 28 sierpnia:  Agencją Rynku 
Rolnego, Świętokrzyską Izbą Rolniczą, Związkiem Sadowników z Sandomierza 
i Kazimierzy Wielkiej pomogą w rozwiązaniu całej tej niezmiernie trudnej 
procedury. Od strony ładu prawnego proponuje się i wspomina o umowach 
kontraktacyjnych – nie można takiego rozwiązania nakazać, dyktować cen, 
niemniej przy udziale rynku kapitałowego, w którym również biorą udział 
producenci taka możliwość istnieje.  Musi być brane pod uwagę to, aby umowy 
były wieloletnie z określeniem przynajmniej szkieletu opłacalności, a nie można 
dopuszczać do tego, że  w przypadku zmowy cenowej dzieją się rzeczy nie do 
przyjęcia.  
Temat niezmiernie ważny – trzeba szczerze powiedzieć -  popełniono błędy przy 
prywatyzacji począwszy od Dwikoz, poprzez Pińczów, nie mówiąc  o  firmie 
Hortex, która również miała oddziaływanie na terenie naszego województwa. 
Jest to sytuacja niestety zastana, dlatego trzeba wspólnie zastanowić się nad 
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rozwiązaniem tego problemu. Zdaniem Komisji stanowisko Sejmiku zmusi do 
myślenia i odbiorców, jak i dostawców. 
 
W dyskusji głos zabrali: 
 
Radny Wojciech Borzęcki podkreślił, iż koszt produkcji wiśni jest szacowany 
w Ośrodku Doradztwa Rolniczego na ok. 1,60 zł / kg. W tym roku średnio cena, 
jaka rolnicy otrzymywali to jest  60 gr za kilogram. Z tego 60 gr to były koszty, 
jakie trzeba było zapłacić pracownikom sezonowym, zatem rolnikowi pozostało 
25 gr. Za tonę owoców producent otrzymuje 600 zł - po odjęciu kosztów 
wynikających z zatrudnienia pracowników – pozostaje średnio 250 zł. Średnie 
gospodarstwo w Sandomierzu odstawiało 10 ton wiśni, czyli  koszty dla rolnika 
tj. około 2,5 tys. zł. Jest pytanie z czego dalej żyć,  z  czego zapłacić składkę 
KRUS, z czego kupić środki do produkcji rolnej? Podobna sytuacja dotyczy 
jabłek przemysłowych, które są skupowane po 14 gr/kg. Tymczasem od 
poprzedniego roku koszty paliwa wzrosły o 30%, koszty  środków ochrony 
roślin o 30-40%, nawozów nawet powyżej  50%. Jako inicjator prezentowanego 
stanowiska, wspólnie z Przewodniczącym Kwietniem, zdaje sobie sprawę, 
że samorząd województwa świętokrzyskiego niewiele może, ale uważa, 
że Sejmik, wszystkie środowiska związane z rolnictwem muszą mówić głośno 
o tym problemie po to, aby stwarzać atmosferę do jego rozwiązania.  
Nie jest ta intencja skierowana przeciwko obecnemu rządowi, bo Minister 
Rolnictwa i Rozwoju Wsi ten problem widzi i wielokrotnie o tym mówił na 
antenie Polskiego Radia. Zlecił przygotowanie wniosku do Komisji 
Europejskiej, która zablokowałaby, czy nałożyła cła na niektóre towary rolne 
importowane z krajów Unii Europejskiej – np. pszenicę z Ukrainy, chiński 
koncentrat jabłkowy (sprowadzany, a następnie uszlachetniany polskim 
koncentratem i sprzedawany dalej). Tak być nie może. Trzeba sobie zdawać 
sprawę, że właściwe biedna wieś, to w zasadzie biedne społeczeństwo, bo na 
wsi zawsze coś się dzieje, rolnicy inwestują np. w nowe ogrodzenie, nowy dach, 
nowe maszyny rolnicze. Zwrócił się z prośbą, aby wszyscy radni województwa 
poparli wniosek Przewodniczącego Komisji Rolnictwa.  
 
Radny Janusz Skibiński na wstępie zaznaczył, iż całym sercem opowiada się 
za stanowiskiem, niemniej jest inż. mechanikiem (nie polonistą, nie humanistą) 
i lubi czytać teksty z pełnym zrozumieniem. W jego przekonaniu 
w „Stanowisku…” jest za dużo błędów stylistycznych, aby jako radny mógł 
głosować za jego przyjęciem. Postawił wniosek, żeby przed podjęciem 
stanowiska, dokonać w jego treści korekty stylistycznej.  
 
Przewodniczący obrad podziękował Panu radnemu za cenne uwagi. Zapytał, 
czy Przewodniczący Komisji zgadza się, aby Sejmik przegłosował uchwałę 
a treść „Stanowiska…”  została dopracowana stylistycznie?  
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Pan Józef Kwiecień – Przewodniczący Komisji Rolnictwa, Gospodarki 
Wodnej i Ochrony Środowiska wyraził zgodę. 
 
Przewodniczący obrad odczytał projekt uchwały w sprawie przyjęcia 
stanowiska w sprawie sytuacji na rynku owoców w województwie 
świętokrzyskim.  
Zapytał, kto z radnych opowiada się za podjęciem uchwały wraz 
ze „Stanowiskiem..”  uwzględniającym poprawki stylistyczne zgłoszone przez 
radnego Skibińskiego, kto jest przeciwny, kto wstrzymał się od głosowania?  
Uchwała Nr XVII/316/08 ww. sprawie została podjęta przez Sejmik 
jednogłośnie i stanowi załącznik nr 35. 
 
Ad 12. 
Przewodniczący obrad podziękował  radnym, sekretarzom  obrad i gościom 
zaproszonym za uczestnictwo w obradach. Ogłosił zamknięcie części roboczej 
XVII sesji Sejmiku Województwa Świętokrzyskiego. 
 
 
Część uroczysta XVII sesji Sejmiku odbyła się zgodnie z programem:  
 
1. Otwarcie  obrad  sesji Sejmiku Województwa Świętokrzyskiego.  
2. Wprowadzenie Sztandaru Województwa Świętokrzyskiego. 
3. Wysłuchanie hymnu państwowego. 
4. Powitanie   uczestników sesji. 
5. Prezentacja multimedialna – reportaż „Obrona Województwa” 
6. Zapowiedziane wystąpienia: 

• Przewodniczący Sejmiku 
• Przedstawiciele ruchów na rzecz obrony Województwa:  

-Józef Szczepańczyk, Ryszard Zbróg,  Mariusz Olszewski 
• Ksiądz Biskup Kazimierz Ryczan 
• Marszałek Województwa Świętokrzyskiego 
• Wojewoda Świętokrzyski 
• Rektor Uniwersytetu Humanistyczno-Przyrodniczego w Kielcach 
• Prezes Stowarzyszenia „Związek Miast i Gmin Regionu 

Świętokrzyskiego” 
• Przewodniczący Konwentu Starostów Województwa Świętokrzyskiego 
• Przedstawiciel 3 powiatów, które weszły w skład województwa 

Świętokrzyskiego -  Ryszard Nagórny. 
• Grzegorz Wilk-Jakubowski – najlepszy student województwa 

świętokrzyskiego w 2007 r.  
7. Przyjęcie oświadczenia. 
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8. Wyprowadzenie Sztandaru Województwa Świętokrzyskiego. 
9. Zamknięcie obrad  sesji Sejmiku Województwa Świętokrzyskiego. 
10. Uruchomienie portalu „Wrota Świętokrzyskie”. 
11. Tort jubileuszowy. 
 
Ad 1. 
Pan Tadeusz Kowalczyk - Przewodniczący Sejmiku oznajmił, iż ma zaszczyt 
otworzyć XVII uroczystą sesję Sejmiku Województwa Świętokrzyskiego, 
inaugurującą obchody jubileuszu 10 - lecia Województwa. Podkreślił, iż z okazji 
jubileuszu odbędzie się w najbliższych dniach w Kielcach i w regionie szereg 
imprez i spotkań. Zaapelował o przyjęcie zaproszeń, uczestnictwo 
w spotkaniach  i  potwierdzenie swoim udziałem radości z posiadania swojego 
województwa, jak również integrację wokół jego przyszłości.  
 
Ad 2 i 3. 
Przewodniczący obrad poprosił wszystkich obecnych o powstanie. Poprosił 
o wprowadzenie Sztandaru Województwa Świętokrzyskiego. 
Poczet Sztandarowy w składzie: Radna Agnieszka Szlęk, Radny Grigor 
Szaginian, Radna Barbara Duda wprowadził  Sztandar Województwa. 
Zebrani na uroczystości wysłuchali  Hymnu Państwowego.  
 
Ad 4.  
Przewodniczący obrad powitał wszystkich zgromadzonych na uroczystej  
XVII sesji Sejmiku Województwa Świętokrzyskiego:  
 
W  części uroczystej  obrad  XVII sesji uczestniczyli: 
 
-Jego Ekscelencja Ksiądz Biskup Kazimierz Ryczan – Ordynariusz Diecezji   
Kieleckiej. 
- Ksiądz Prałat Zygmunt Gil – Kanclerz Kurii Diecezjalnej w Sandomierzu,  
- Ojciec Karol Lipiński – Rektor Kościoła na Świętym Krzyżu. 
- Grzegorz Banaś - Senator RP  
- Bożentyna Pałka - Koruba – Wojewoda Świętokrzyski 
- Piotr Żołądek - Wicewojewoda Świętokrzyski 
 
Delegacja z Obwodu Winnickiego:  
-Walerij Wiktorowicz Korowij – Pierwszy Zastępca Przewodniczącego 
Winnickiej Obwodowej Administracji Państwowej, 
-Grigorij Michajłowicz Zabołotnyj – Przewodniczący Winnickiej Rady   
Obwodowej  
-Władysław Grygorowicz Mormitko – Dyrektor Departamentu Współpracy 
Międzynarodowej i  Integracji Europejskiej. 
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Przedstawiciele ruchów na rzecz obrony województwa: 
 
-Józef Szczepańczyk- Przewodniczący Sejmiku Samorządowego -Województwa 
Kieleckiego i lider Forum na rzecz Województwa Świętokrzyskiego,   
-Ryszard Zbróg - Przewodniczący Ruchu Obrony Regionu Staropolskiego  
-Czesław Dawid, Jerzy Strzelec, Władysław Kogut,  Janusz Rudnicki - aktywni 
członkowie Ruchu Obrony Regionu Świętokrzyskiego, 
-Mariusz Olszewski - Przewodniczący Komitetu Obrony Województwa – „Moje 
Kielce – Nasza Kielecczyzna”  
- Marek Głowacki,  Jan Młynarczyk,  Andrzej Jaworek (członkowie ww. 
Komitetu):    
- Henryk Długosz – Przewodniczący Sejmiku Województwa Świętokrzyskiego 
I kadencji. 
 
-Radni I, II i obecnej kadencji Sejmiku Województwa Świętokrzyskiego,  
-Członkowie Zarządów Województwa I, II i obecnej kadencji 
-Zdzisław Wojciechowski – Skarbnik Województwa.  
-Wojciech Lubawski, Włodzimierz Wójcik, Grzegorz Banaś (byli 
Wojewodowie) 
- Edmund Kaczmarek – Przewodniczący Konwentu Starostów Województwa,  
- Michał Markiewicz - Prezes Związku Miast i Gmin Regionu Świętokrzyskiego 
-przedstawiciele samorządów lokalnych - gminnych i powiatowych: 
przewodniczący rad, starostowie, wójtowie, burmistrzowie i prezydenci miast.   
-szefowie instytucji i organów administracji rządowej o wojewódzkim zasięgu 
działania.  
- rektorzy wyższych uczelni regionu świętokrzyskiego 
- przedstawiciele regionalnych mediów  
- dyrektorzy  departamentów Urzędu Marszałkowskiego  
- dyrektorzy wojewódzkich   samorządowych   jednostek organizacyjnych 
- Zespół „Siedlecczanie”. 
 
Sejmik uczcił minutą ciszy pamięć byłych radnych: Władysława Pokrzepy 
i Adolfa Masłowskiego. 
 
 Ad 5. 
Przewodniczący obrad zaprosił uczestników sesji do obejrzenia  filmu  pod 
tytułem  „Dziesięć lat temu”. Podkreślił, iż jego realizatorzy starali się oddać 
atmosferę tamtych dni - atmosferę, jaka towarzyszyła wówczas  społeczeństwu 
podczas walki o województwo.  
 
Ad 6.  
W punkcie „Zapowiedziane wystąpienia” głos zabrali: 
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Pan Tadeusz Kowalczyk – Przewodniczący Sejmiku (treść wystąpienia 
stanowi załącznik nr 36 do protokołu). 
 
Pan Józef Szczepańczyk (treść wystąpienia stanowi załącznik nr 37 do 
protokołu). 
 
Pan Ryszard Zbróg  (treść wystąpienia stanowi załącznik nr 38 do protokołu). 
 
Pan Mariusz Olszewski (treść wystąpienia stanowi załącznik nr 39 do 
protokołu). 
 
Ksiądz Biskup Kazimierz Ryczan  (treść wystąpienia stanowi załącznik nr 40 
do protokołu). 
 
Pan Adam Jarubas – Marszałek Województwa (treść wystąpienia stanowi 
załącznik nr 41 do protokołu).  
 
Pani Bożentyna Pałka-Koruba - Wojewoda Świętokrzyski (treść wystąpienia 
stanowi załącznik nr 42 do protokołu)  
 
Pani prof. Regina Renz – Rektor  Uniwersytetu Jana Kochanowskiego 
Humanistyczno-Przyrodniczego w Kielcach (treść wystąpienia stanowi 
załącznik nr 43 do protokołu).  
 
Pan Michał Markiewicz – Prezes Związku Miast i Gmin Regionu 
Świętokrzyskiego (treść wystąpienia stanowi załącznik nr 44 do protokołu).  
 
Pan Edmund Kaczmarek – Przewodniczący Konwentu Starostów 
Województwa Świętokrzyskiego (treść wystąpienia stanowi załącznik nr 45 do 
protokołu).  

 
Pan Ryszard Nagórny - Wiceprzewodniczący Sejmiku Województwa 
Świętokrzyskiego I i II kadencji, Przewodniczący Sejmiku Województwa 
Tarnobrzeskiego (treść wystąpienia stanowi załącznik nr 46 do protokołu).  
 
Pan Grzegorz Wilk – Jakubowski – najlepszy student województwa 
w 2007r. (treść wystąpienia stanowi załącznik nr 47). 
 
Ad 7. 
Przewodniczący obrad stwierdził, iż lista wystąpień została wyczerpana. 
Zwrócił  się do Państwa Radnych z propozycją,  aby część oficjalną sesji 
zakończyć przyjęciem Oświadczenia z okazji 10 - lecia Województwa 
Świętokrzyskiego. 
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Odczytał treść Oświadczenia: 
„Oświadczenie Sejmiku Województwa  Świętokrzyskiego  z dnia 4 września 
2008r. z okazji 10-lecia Województwa Świętokrzyskiego.  

Dziesięć lat temu, na mapie nowego podziału administracyjnego kraju 
zaistniało województwo świętokrzyskie w obecnym kształcie.  

Do walki o własne województwo zmobilizowali się wszyscy, którym los 
Regionu nie był obojętny. 

Nie zapomnimy tysięcy mieszkańców manifestujących w stolicy 
i składających podpisy  w obronie Kielecczyzny, aktywności miast i gmin 
deklarujących przynależność do województwa, ogromnego wysiłku liderów 
skupiających środowiska samorządowe, gospodarcze i intelektualne oraz 
zaangażowania mediów regionalnych.  

Pamiętamy również o wsparciu naszych wspólnych wysiłków na rzecz 
utrzymania województwa przez ówczesnego Prezydenta Pana  Aleksandra 
Kwaśniewskiego. 

Wyrażamy Im wszystkim głęboką wdzięczność. 
Powszechna mobilizacja mieszkańców, która wtedy nastąpiła wokół 

wspólnej idei, pokazała naszą siłę i konsekwencję w dążeniu do osiągnięcia 
wyznaczonego celu.  

Nauka z tamtego okresu nie została zmarnowana. 
Dzięki temu, że udało się uratować województwo, zachowaliśmy bazę 

administracyjną, gospodarczą i naukowo-kulturalną, która stała się motorem 
napędowym dynamizującym rozwój regionu w  minionej dekadzie.  

To dzięki utrzymaniu tych struktur możemy efektywnie wykorzystywać 
środki unijne i tym samym dać szansę zrównoważonego rozwoju dla wszystkich 
grup społeczno-zawodowych. 

 Województwo Świętokrzyskie stoi nadal przed olbrzymim wyzwaniem 
wyrównywania szans rozwojowych i zapewnienia mieszkańcom jak najlepszych 
warunków do życia oraz przekonania młodzieży, że warto tutaj pozostać. Danej 
nam szansy nie zmarnujemy.  

Będziemy stawiać na edukację, postęp naukowy, i nowe technologie, 
a przede wszystkim kształcenie młodych ludzi. Dzięki temu możemy mieć 
nadzieję na trwały rozwój naszej Ziemi Świętokrzyskiej. 

Zwracamy się do wszystkich mieszkańców Województwa o włączenie się 
w promocję regionu, budowanie jego tożsamości i integrację wokół wspólnych 
celów.  Przewodniczący Sejmiku  Tadeusz Kowalczyk” 
 
Dokument został przyjęty oklaskami. 
 
Przewodniczący obrad stwierdził, że Sejmik Województwa Świętokrzyskiego 
przyjął Oświadczenie z okazji 10-lecia Województwa Świętokrzyskiego 
(załącznik nr 48 do protokołu). 
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Ad 8. 
Przewodniczący obrad poprosił wszystkich o powstanie. 
Poczet Sztandarowy wyprowadził Sztandar Województwa Świętokrzyskiego. 
 
Ad 9. 
Przewodniczący obrad serdecznie podziękował radnym, zaproszonym gościom 
za uczestnictwo w sesji. Poinformował, iż z okazji jubileuszu Parlamentarzyści 
Ziemi Świętokrzyskiej, samorządowcy skierowali na jego ręce serdeczne 
gratulacje i życzenia na piśmie, które zostaną włączone do akt sesji.  
Ogłosił zamknięcie obrad uroczystej XVII sesji Sejmiku Województwa 
Świętokrzyskiego.  
 
Ad 10, 11.  
Przewodniczący obrad zapowiedział uruchomienie portalu „Wrota 
Świętokrzyskie”. Przekazał głos Panu Adamowi Jarubasowi – Marszałkowi 
Województwa. Po zakończeniu prezentacji przewodniczący obrad zaprosił 
wszystkich uczestników sesji na jubileuszowy poczęstunek i występ Zespołu 
Siedleczanie. 

 
 

Sekretarze obrad: 
 
Radny Józef Grabowski                                      Radny Józef Kwiecień 
 
…………………………….      ………………………….. 
 
 
 
 
 

Przewodniczący Sejmiku 
 
        Tadeusz Kowalczyk 

 
 
 
 
Protokół sporządziła: 
Barbara Chrzęszczyk  
 
 
 
 
 
 
 




